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(Początek posiedzenia o godzinie 16 minut 53)

(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący 
Kazimierz Kleina)

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Otwieram posiedzenie Komisji Budżetu i Fi-
nansów Publicznych.

Witam wszystkich bardzo serdecznie. Witam 
zdalnie pracujących panów senatorów członków 
naszej komisji, którzy oczywiście zgodnie z re-
gulaminami nas obowiązującymi mają prawo 
zabierać głos, brać udział w dyskusji, no i głoso-
wać.

Czy wszyscy senatorowie, którzy chcieli się 
zarejestrować do… Są obecni, tak? Czyli mamy 
komplet, można by prawie powiedzieć. Czy ko-
goś nie ma?

(Głos z sali: Wszyscy są.)
Wszyscy są, czyli cała komisja jest obecna. 

No, jest to najważniejsza ustawa, więc 100-pro-
centowa frekwencja jest normalna.

Proszę państwa, czy w  posiedzeniu uczest-
niczą osoby prowadzące działalność lobbingową 
w rozumieniu prawa? Nie ma takich.

Równocześnie informuję państwa, że tak 
samo jak na poprzednich posiedzeniach komi-
sji… O tym chyba nie powiedziałem. A może po-
wiedziałem? Nasze posiedzenie jest transmito-
wane przez internet, a więc więcej osób niż tylko 
my tu obecni ma prawo uczestniczyć, ma moż-
liwość brać udział w  naszym posiedzeniu jako 
osoby oglądające obrady i słuchające, nad czym 
pracujemy.

Zgodnie z  zapowiedzią na tym posiedzeniu 
komisji rozpatrujemy poprawki, które zostały 
zgłoszone przez poszczególne komisje branżowe 
oraz przez senatorów. W naszym wypadku trzej 
senatorowie, już wcześniej wspomniani, zgłosi-
li poprawki do ustawy budżetowej. Łącznie po-
prawek, które zostały zgłoszone przez komisje 
i przez senatorów, mamy… Komisyjnych popra-
wek jest 11, a poprawek zgłoszonych przez sena-
torów jest 10, a więc w sumie jest 21 poprawek. 
Będą tam takie sytuacje, że niektóre poprawki 
będą się wykluczały, ale o tym nas będzie infor-
mował pan mecenas, pan legislator. Procedować 
będziemy tak, jak zwyczajowo czynimy na tym 
ostatnim etapie, czyli przy okazji głosowania 
nad poprawkami. Tak więc, po pierwsze, po-
prosimy pana mecenasa, żeby za każdym razem 
króciutko powiedział o poprawce, głównie w ta-
kim rozumieniu, żebyśmy wiedzieli, na jakie 
cele są przeznaczane środki ujęte w  danej po-
prawce, bo wszyscy senatorowie, i obecni tutaj, 
i ci zdalnie pracujący, a także pan minister i oso-
by współpracujące z  panem ministrem mieli 
możliwość zapoznania się z  tymi poprawkami. 
One były już wcześniej omówione w  różnych 
momentach i  różnych sytuacjach, a  więc nie 
musimy na nowo rozpoczynać dyskusji, ale taka 
porządkująca informacja, wydaje mi się, będzie 
ważna. Później poprosimy pana ministra o sta-
nowisko rządu czy ministra finansów w tej spra-
wie, a więc o stwierdzenie, czy jest pozytywne, 
czy negatywne w  stosunku do tej poprawki, 
i następnie będziemy nad nią głosowali. Czy jest 
zgoda na takie procedowanie?

Pan senator Mróz.
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Bo on kiwał głową, ale w takim innym rozu-
mieniu, więc…

(Głos z sali: Po bułgarsku.)
Po bułgarsku.

Senator 
Krzysztof mróz 

Zasadniczo tak, jest zgoda, ale mam nadzieję, 
że te poprawki zgłoszone przez pana przewod-
niczącego, pana wiceprzewodniczącego Arndta 
i senatora Świlskiego, będą trochę szerzej omó-
wione, bo one nie były omawiane w komisji…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Dlatego 
myśmy je zdecydowanie wcześniej przekazali. 
I oczywiście dlatego mówiłem, że…)

…przynajmniej w zakresie tego, co kierowało 
kolegami, że chcieliście takie poprawki zgłosić. 
One są…

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Generalnie możemy powiedzieć, że kierowa-
ła nami chęć, próba zracjonalizowała ustawy bu-
dżetowej…

(Senator Krzysztof Mróz: No to słabo…)
…aby ona była jeszcze lepsza, bardziej efek-

tywna i lepiej służyła naszym rodakom.
(Senator Krzysztof Mróz: Niektóre są dość da-

leko idące.)
Będziemy to tutaj tłumaczyli w  taki sposób, 

żeby wszyscy, w tym pan senator, byli zadowo-
leni.

Rozpoczynamy w takim razie. Pan mecenas 
będzie pokazywał te poprawki, które są może 
trochę inne, żeby pokazać ich uzupełnienie.

I  jeżeli jest jeszcze kwestia jakiejś autopo-
prawki… Senator Paweł Arndt chciał zgłosić au-
topoprawkę do…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Wszystko dobrze?
(Głos z sali: Co to jest?)
Autopoprawka do poprawki…
Czy są zalogowani wszyscy, którzy chcieli 

uczestniczyć w  posiedzeniu, czy są jakieś pro-
blemy techniczne?

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Ale są wszyscy, tak?
(Głos z sali: Tak, są wszyscy)

Senator 
Paweł arndt 

No, miejmy nadzieję, że są wszyscy.
Panie Przewodniczący, do tej poprawki skła-

danej rzeczywiście w imieniu nas trojga chciał-
bym zgłosić…

(Głos z sali: W imieniu trzech.)
Trzech. Dobrze.
Chciałbym zgłosić autopoprawkę, jeśli chodzi 

o umniejszanie…
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Do po-

prawki pierwszej spośród poprawek zgłoszonych 
przez senatorów Kleinę, Arndta i Świlskiego?)

Tak. W lit. c w załączniku nr 2, w tym pierw-
szym tiret odnoszącym się do Kancelarii Prezy-
denta jest kwota 60 milionów zł. I tutaj…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Obniże-
nie…)

Chodzi o  obniżenie budżetu Kancelarii Pre-
zydenta, zmniejszenie wydatków bieżących 
o  60  milionów  zł. Chcielibyśmy zmienić to na 
10 milionów zł, a 50 milionów zł poszukać w czę-
ści 81 „Rezerwa ogólna” w rozdziale 75817 doty-
czącym rezerwy Rady Ministrów. I to pociągnę-
łoby za sobą zmianę art. 15 w części tekstowej.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dobrze. Dziękujemy bardzo.
Panie Mecenasie, bardzo proszę.
Tutaj są też… W tym wypadku jest też alter-

natywna poprawka, prawda? Czy nawet 2 po-
prawki.

Proszę bardzo.
(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 

w Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: Za-
czynamy od końca?)

Tak… I proszę powiedzieć o tej alternatywno-
ści, żebyśmy wiedzieli, nad czym tutaj głosuje-
my.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

W pierwszej poprawce, Panie Senatorze, al-
ternatywności chyba akurat nie ma. Dalej będzie.
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(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Jest, bo to 
dotyczy kwoty…)

To druga, chyba o drugiej mówimy. Tam bę-
dzie alternatywna poprawka. Tam, gdzie jest 
mowa o in vitro i…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Aha, to ta. 
A to jest na OZE… No dobrze.)

Nawet, przepraszam… To piątka będzie, tak?
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Pierwsza poprawka panów senatorów Kleiny, 

Arndta i  Świlskiego dotyczy utworzenia nowej 
rezerwy celowej „Transformacja energetyczna, 
w  tym wymiana źródeł ciepła na niskoemisyj-
ne, w tym OZE, w budynkach wielorodzinnych” 
z  kwotą 10 miliardów  zł. I  na tę kwotę składają 
się kwoty odbierane w poszczególnych częściach. 
W części 51 „Klimat”… W części „Podatki” jest do-
dawane 5  miliardów  zł z  podatku dochodowego 
od osób prawnych. Likwiduje się część, o której 
właśnie powiedział pan senator Arndt. 10 milio-
nów zł będzie wzięte z części dotyczącej Kancelarii 
Prezydenta, a 50 milionów zł z części 81, z części 
„Trybunał Konstytucyjny” mamy 15 milionów zł, 
z  części „Krajowa Rada Radiofonii i  Telewizji” 
– 15 milionów 500 tysięcy  zł, z  części „Instytut 
Pamięci Narodowej” – 50 milionów  zł, z  części 
„Kancelaria Prezesa Rady Ministrów” – 119 mi-
lionów 500 tysięcy zł. Ponadto zmniejsza się kwo-
ty z 2 wskazanych pozycji w rezerwach celowych 
odpowiednio o 600 milionów zł i 500 milionów zł.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Panie Ministrze, proszę o  opinię do tej po-

prawki.

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Panie Przewodniczący, Wysoka Komisjo, sta-
nowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Negatywne. Dziękuję bardzo.
Jeszcze pan senator Mróz.

Senator 
Krzysztof mróz 

Oczywiście nie będę omawiał tej całej rozbu-
dowanej poprawki, ale chciałbym zadać pytanie 
dotyczące tylko jednego zagadnienia. Co panami 
senatorami kierowało, jeśli chodzi o zmniejsze-
nie o 119 milionów zł środków Rządowej Agencji 
Rezerw Strategicznych? Szanowny Panie Prze-
wodniczący, Rządowa Agencja Rezerw Strate-
gicznych dzisiaj, w  sytuacji pandemii COVID, 
jest instytucją – tak jak nazwa mówi – strate-
giczną. Ja sam wiem, ile pieniędzy z Agencji Re-
zerw Materiałowych – bo po drodze była jeszcze 
zmiana nazwy tej agencji – poszło do szpitali. 
Sam szpital wojewódzki w Jeleniej Górze dzięki 
tym pieniądzom dostał olbrzymią ilość sprzętu, 
w  tym m.in. tomograf komputerowy zamiast 
tego, który się zepsuł. Uważam, że zabieranie 
środków finansowych akurat tej agencji, która… 
A jesteśmy w trakcie czwartej czy piątej fali i nie 
wiadomo, ile jeszcze ich będzie. Te pieniądze 
naprawdę idą w większości do szpitali. Szpitale 
dostały szeroko rozumiane doposażenie sprzę-
towe, karetki pogotowia, tomografy, rezonan-
se, ECMO… Zabieranie dzisiaj środków akurat 
z tego miejsca uważam za całkowicie niezasad-
ne. Dziękuję bardzo. Chciałbym się dowiedzieć, 
co…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Dziękuję 
bardzo…)

… panami senatorami kierowało. Bo to jak…

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Odpowiem jednym zdaniem, Panie Senato-
rze: oczywiście wiadomo, że to zawsze jest kwe-
stia wyboru. Uznajemy, że priorytet związany 
z  transformacją energetyczną jest niezwykle 
istotny – patrzymy na to w kontekście wzrastają-
cych cen energii – i te działania trzeba podejmo-
wać w  sposób zdecydowany i  absolutny. Uzna-
liśmy za to, że ten wzrost budżetu w Kancelarii 
Prezesa Rady Ministrów, dość istotny, o tę wła-
śnie część, nie ma uzasadnienia. Ale ostatecznie 
o tym zdecydujemy w głosowaniach. Prawda? Bo 
to jest kwestia wyboru priorytetów. Jedni uwa-
żają, że to jest ważniejsze, a drudzy uważają, że 
tamto jest ważniejsze. A na końcu będzie to roz-
strzygnięte w głosowaniu.
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Senator 
Krzysztof mróz 

Oczywiście wybór może być różny, tylko pro-
szę… Bardzo bym chciał, aby pan minister, jeżeli 
ta poprawka przejdzie na posiedzeniu Senatu, po-
wiedział, jakie były w ostatnich 2 latach wydatki 
dokonywane właśnie przez tę agencję na służbę 
zdrowia i  ile polskie szpitale i  stacje pogotowia 
ratunkowego otrzymały wsparcia sprzętowego 
oraz na jaką kwotę. Ja wiem, że… Akurat nasz 
kolega, były senator, jest wojewodą dolnośląskim 
i wiem, ile pieniędzy idzie tam z agencji właśnie 
na wsparcie niemalże wszystkich szpitali, bo 
wszystkie szpitale proporcjonalnie otrzymują 
wsparcie sprzętowe. I dlatego uważam, że zabie-
ranie środków akurat z  tej pozycji – w sytuacji, 
gdy jesteśmy między jedną a drugą falą pandemii 
– jest wyjątkowo, wyjątkowo szkodliwe. Przecież 
ta agencja kupuje i  szczepionki. Szanowni Pań-
stwo, z tego punktu widzenia to jest w ogóle nie-
możliwe do zaakceptowania. Dziękuję.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Proszę państwa, myślę, że już to tutaj wyja-

śniliśmy i znamy swoje racje.
Otrzymałem teraz sygnał, że pan senator Le-

szek Czarnobaj ma kłopot z połączeniem się. Jest 
i… Zrywa to połączenie.

(Senator Leszek Czarnobaj: Już się połączy-
łem.)

No to mam nadzieję, że nie będzie pan sena-
tor tutaj… Chodzi o  to, żebyśmy z powodu tego 
nie byli, że tak powiem… Prosimy w takim razie 
być już teraz na łączach, tak jak pozostali sena-
torowie.

W  takim razie… Było wyrażone stanowisko 
rządu w tej sprawie i opinie – przez pana sena-
tora Mroza, a także przeze mnie.

Głosujemy.
Kto jest za przyjęciem poprawki pierwszej?
(Głos z sali: 3 senatorów.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Kończymy głosowanie. Proszę o podanie wy-

ników.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Kto się…
(Głos z sali: Zdalni jeszcze.)
(Głos z sali: Jest 1 głosujący zdalnie.)
Zdalni, zdalni, oczywiście. Mówimy o głosu-

jących zdalnie, żeby także…
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała rekomendację.
Druga poprawka…
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 przeciw?)
5 senatorów poparło poprawkę, 4 było prze-

ciw.
Poprawka otrzymała rekomendację komisji.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Druga poprawka dotyczy utworzenia nowej 
rezerwy celowej na dopłaty dla rolników na za-
kup nawozów, z kwotą dotacji 140 milionów zł, 
kosztem zmniejszenia wydatków majątkowych 
o tę kwotę w poz. 44, w części 83 „Rezerwy ce-
lowe”.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki drugiej?
(Głos z sali: 3 senatorów.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
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(Głos z sali: Na sali nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników, obej-

mujących także głosujących zdalnie senato-
rów.

(Głos z sali: 6 głosów za, 3 – przeciw, nikt się 
nie wstrzymał.)

Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Poprawka kolejna.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka trzecia dotyczy utworzenia nowej 
rezerwy celowej na wzrost wynagrodzeń pra-
cowników administracyjnych w  sądach i  pro-
kuratorach z kwotą 390 miliardów zł, kosztem…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Milio-
nów.)

Milionów, przepraszam.
…Kosztem zwiększenia dochodów z podatku 

akcyzowego o tę kwotę 390 milionów zł.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki?
(Głos z sali: 3 senatorów.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Na sali nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Oczywiście jeżeli ktoś z  senatorów chce 

zabrać głos, to proszę się zgłaszać. Nie ma 

przeszkód, absolutnie, żeby takie opinie pań-
stwa były wysłuchane.

Poprawka nr 4.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka nr  4 dotyczy utworzenia nowej 
rezerwy celowej na wzrost wynagrodzeń pra-
cowników cywilnych Policji i Straży Granicznej 
z kwotą wydatków bieżących jednostek budże-
towych 300 milionów zł, kosztem zwiększenia 
dochodów z podatku akcyzowego.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki?
(Głos z sali: 3 senatorów.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Na sali nikt.)
Proszę o doliczenie głosujących zdalnie sena-

torów i podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 6 głosów za, 3 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Kolejna poprawka, nr 5.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka nr 5 koliduje – albo może jest al-
ternatywna – z poprawkami nr 6 i nr 7 Komi-
sji Zdrowia. Poprawka dotyczy tego zapisu o in 
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vitro, o  którym była mowa w  pierwszej części 
posiedzenia. Przyjęcie tej poprawki powinno jak 
gdyby eliminować możliwość głosowania nad 
poprawkami czy przyjęcia poprawek nr 6 i nr 7 
Komisji Zdrowia. Tutaj, w  tej poprawce, która 
dotyczy zwiększenia o  20 miliardów  zł środ-
ków na rzecz Narodowego Funduszu Zdrowia, 
ma być uwzględniona właśnie kwota 100 milio-
nów  zł przeznaczona na finansowanie leczenia 
niepłodności metodą zapłodnienia pozaustrojo-
wego, in vitro.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Jak państwo, panowie pamiętacie, na posie-

dzeniu poprzednim, kiedy pani senator Chy-
bicka relacjonowała postanowienia komisji, 
skłaniała się w  kierunku poparcia tej właśnie 
poprawki, także ze względu na źródła pochodze-
nia środków finansowych itd., chociaż sama, jak 
panowie pamiętacie, uważała, że to są jeszcze 
ciągle za małe pieniądze na służbę zdrowia.

Czy przyjęcie poprawki nr  5, tej zgłoszonej 
przez senatorów Kleinę, Arndta i  Świlskiego, 
oznaczałoby, że nie będziemy głosowali nad 
2 poprawkami Komisji Zdrowia?

(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: Tak.)

Poprawki nr… Której w zestawieniu?
(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 

w Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: Szó-
stej i siódmej.)

Szóstej i siódmej w zestawieniu poprawek.
Czy sytuacja jest jasna, zrozumiała?
Stanowisko rządu w sprawie poprawki?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki nr 5?

(Głos z sali: 3 senatorów na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Na sali nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała rekomendację komisji.
Poprawka…
(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 

w Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: Szó-
sta.)

…szósta.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka szósta dotyczy utworzenia nowej 
rezerwy celowej „Przeciwdziałanie dyskrymi-
nacji i przemocy, w tym przemocy w rodzinie” 
z kwotą dotacji i subwencji 50 milionów zł, kosz-
tem zmniejszenia o  tę kwotę wydatków jedno-
stek budżetowych w  Kancelarii Prezesa Rady 
Ministrów.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki?
(Głos z sali: 3 głosy.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2 głosy.)
Kto się wstrzymał od głosu?
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(Głos z sali: Nikt na sali.)
Proszę o podanie łącznych wyników, obejmu-

jących także senatorów pracujących zdalnie.
(Głos z sali: 5 było za, 3 – przeciw, nikt się nie 

wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie Komisji Bu-

dżetu i Finansów Publicznych.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka siódma dotyczy utworzenia nowej 
rezerwy celowej „Funkcjonowanie telefonu za-
ufania” z kwotą dotacji i subwencji w wysokości 
5  milionów  zł kosztem zmniejszenia o  tę kwo-
tę wydatków bieżących jednostek budżetowych 
w Krajowej Radzie Radiofonii i Telewizji.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy…
Pan senator Mróz.

Senator 
Krzysztof mróz 

Przepraszam bardzo, a jakiego telefonu zaufa-
nia? Do czego miałby być ten telefon zaufania?

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

To jest prowadzone także przez państwowe 
instytucje, a więc są to środki dla instytucji pań-
stwowej.

Senator 
Krzysztof mróz 

No, ale czego jakby ten telefon zaufania miał-
by dotyczyć? Bo są różne linie, telefony. Czy to 
jakiś ogólny telefon zaufania? Do rządu może? 
No nie wiem, bo telefon zaufania… On chyba 
czegoś, tak teoretycznie, powinien dotyczyć…

(Wypowiedź poza mikrofonem)

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

To jest telefon zaufania… Jest on normalną, 
że tak powiem, praktyką, funkcjonującą od lat. 
Prawda? I on dotyczy różnych sytuacji, jak słusz-
nie pan senator zauważył, choć ten główny, pod-
stawowy telefon zaufania dotyczy najróżniej-
szych problemów psychologicznych, jakie mogą 
występować; obywatele mający różne problemy 
korzystają z  usług tego telefonu. W  ostatnim 
czasie pojawiły się problemy z  finansowaniem 
telefonów zaufania, więc to są środki, które rząd 
będzie mógł ewentualnie wykorzystać, przezna-
czyć na ten cel.

(Senator Grzegorz Bierecki: To nie trzeba wte-
dy w liczbie mnogiej tego zrobić?)

Może trzeba. Na to pytanie nie potrafiłbym 
odpowiedzieć w taki zdecydowany sposób.

Senator 
GrzeGorz bierecKi 

Poprawka mówi o  jednym telefonie, a sena-
tor uzasadnia, że to kilka różnych telefonów.

(Głos z  sali: To telefon zaufania w  różnych 
sprawach.)

No to Biuro Legislacyjne… Jest pytanie.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Proszę bardzo, Panie Mecenasie. Czy lepsze 
byłoby sformułowanie „telefonów” czy „telefonu”?

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

W pozycji jest jak gdyby nazwa własna „funk-
cjonowanie telefonu zaufania”. Czy to będzie 
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„telefonów” czy „telefonu”… Moim zdaniem cho-
dzi o  konkretny telefon zaufania, który będzie 
w danym zakresie funkcjonował w pewnych in-
stytucjach, a więc zostawiłbym to tak, jak jest, tj. 
„funkcjonowanie telefonu zaufania”.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Na ten problem zwrócił uwagę pan sena-

tor Mróz. Postaram się dokładnie i precyzyjnie 
wyjaśnić tę sprawę do posiedzenie plenarnego 
i  wtedy udzielić tej informacji, aby ewentualne 
wątpliwości rzeczywiście zostały rozwiane.

Stanowisko rządu było negatywne.
Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem tej poprawki?
(Głos z sali: 3 za na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2 – przeciw.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie wyników.
(Głos z sali: 5 głosowało za, 3 – przeciw, nikt 

się nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Poprawka nr  8. Ona jest chyba też alterna-

tywna do poprawki…

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Tak, Panie Przewodniczący, do poprawki Ko-
misji Praw Człowieka, Praworządności i Petycji, 
poprawki nr 11, czyli ostatniej w tym zestawie-
niu komisyjnym. Te poprawki się wykluczają, 
a  więc przyjęcie poprawki nr  8, złożonej przez 
panów senatorów, wykluczy głosowanie nad po-
prawką nr 11. Różnica polega na tym, że pewne 
środki, które w poprawce komisji praw człowie-
ka były przewidziane dla rzecznika praw obywa-
telskich, tutaj są przewidziane dla Agencji Wy-
wiadu. A cała poprawka sprowadza się do tego, 
że środki Izby Dyscyplinarnej będą przekazane 
odpowiednio, jako wydatki bieżące jednostek 
budżetowych, do Sądu Najwyższego w  kwocie 
9 milionów 656 tysięcy zł, do części 57 „Agencja 

Bezpieczeństwa Wewnętrznego” w  wysokości 
2 milionów 800 tysięcy zł – jako wydatki bieżące 
jednostek budżetowych, a do części 59, dotyczą-
cej Agencji Wywiadu – na zwiększenie wydat-
ków majątkowych przekazane będzie 7  milio-
nów zł. Dziękuję bardzo.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Uzasadnienie tych poprawek jest takie, że 

te 2  instytucje, czyli Agencja Bezpieczeństwa 
Wewnętrznego i  Agencja Wywiadu, otrzymały 
zdecydowanie mniej środków na rok bieżący, tj. 
w granicach 80% środków z roku poprzedniego, 
i przedstawiciele tych instytucji wyraźnie mówi-
li na posiedzeniach komisji – tzn. na posiedze-
niu komisji, nie naszej, ale chyba komisji praw 
człowieka itd. – że będzie im brakowało środków 
na wiele podstawowych wydatków. I  stąd pro-
pozycja tej poprawki. Z  kolei budżet rzecznika 
praw obywatelskich zanotował pewien wzrost, 
nieduży co prawda, w stosunku do budżetu roku 
poprzedniego, więc uznaliśmy, że takie rozwią-
zanie na tym etapie będzie słuszniejsze.

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Głosowanie za poprawką nr  8 będzie ozna-

czało, że odrzucamy poprawkę jedenastą w  ze-
stawieniu poprawek komisyjnych.

Kto jest za przyjęciem poprawki?
(Głos z sali: 3 senatorów na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2 – przeciw.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt na sali.)
Proszę o podanie łącznych wyników, obejmu-

jących także głosujących zdalnie.
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(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 
nie wstrzymał.)

Poprawka otrzymała poparcie Komisji Bu-
dżetu i Finansów Publicznych.

Poprawka nr 9.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka nr  9 dotyczy zmiany wskaźnika 
inflacji z 3,3% na 7,6%, czyli zgodnie z progno-
zą Narodowego Banku Polskiego. To będzie po-
prawka dziewiąta. Dziękuję.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Pan senator Mróz.

Senator 
Krzysztof mróz 

Mam pytanie do pana ministra o  zmianę 
tego wskaźnika. Jakie ona wywołuje skutki? Czy 
w praktyce wywoła jakieś skutki, czy nie będzie 
wywoływała skutków budżetowych? Czy to jest 
tylko taki zapis, że zmieniamy…

(Sekretarz Stanu w  Ministerstwie Finansów 
Sebastian Skuza: Panie…

…czy to pociągnie za sobą w praktyce jakieś 
konsekwencje na tym etapie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo!

Moim zdaniem to nie pociąga za sobą bezpo-
średnich skutków, a  to z  tego względu, że jeżeli 
będzie kwestia waloryzacji rent i emerytur, to ona 
się będzie musiała odbyć zgodnie z takim wskaź-
nikiem, który będzie takim ostatecznym, reali-
stycznym, a  nie zapisem z  ustawy budżetowej. 
I tak jak wczoraj mówiłem w kwestii drugiego po-
ziomu waloryzacji i właśnie wskaźnika inflacji… 
Jeżeli chodzi o dział dotyczący nauki i szkolnictwa 
wyższego, to w tym dziale jest nadwyżka, tak że 
gdyby nawet została przyjęta ta inflacja na pozio-
mie 7,6%, czyli według ostatniej prognozy NBP, to 
i tak jeszcze byśmy się w tym mieścili. Tak że re-
asumując: myślę, że to jest przedstawienie kwoty, 
która była przyjęta na poziomie planowania pro-
jektu ustawy budżetowej. Dziękuję bardzo.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Nasze uzasadnienie tej poprawki jest takie, 

że my przyjmujemy budżet w styczniu 2022 r., 
więc umieszczanie tam wskaźników, które nie 
mają pokrycia w rzeczywistości roku 2022, nie 
powinno mieć miejsca, nawet jeżeli te wskaźniki 
nie mają rzeczywistego wpływu na dane wielko-
ści. Chodzi po prostu o to, żeby ktoś nam, sena-
torom, nie zarzucił, że uchwalamy te wielkości, 
które nie mają związku z rzeczywistością, czyli 
jakby w ogóle podważał wiarygodność budżetu.

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki nr 9?
(Głos z sali: 3 głosy.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2 senatorów.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt na sali.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Dziękuję bardzo.
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
I poprawka nr 10, która dotyczy wskaźnika…

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka dziesiąta jest konsekwencją po-
prawki dziewiątej. Dotyczy prognozowanego 
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średniorocznego wskaźnika cen towarów i usług 
konsumpcyjnych dla gospodarstw domowych 
emerytów i rencistów. Zwiększa się to z 3,6% na 
7,8%.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

I  tu, jak zauważycie państwo, stosujemy tę 
samą zasadę co w projekcie budżetu. Podnosimy 
ten wskaźnik o 0,2%, czyli dokładnie według tej 
samej zasady, jaka była przyjęta w pierwotnym 
projekcie.

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki nr 10?
(Głos z sali: 3 senatorów na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2 senatorów.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Dziękuję bardzo.
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
I  przechodzimy w  tej chwili do poprawek 

przygotowanych, zgłoszonych przez komisje 
branżowe. Niektóre te poprawki już wypadły ze 
względu na to, że przegłosowaliśmy alternatyw-
ne rozwiązania.

Bardzo proszę, Panie Mecenasie, o  wskazy-
wanie tych poprawek, które powinniśmy prze-
głosować teraz.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Tak, Panie Przewodniczący.

Poprawka pierwsza w skrócie dotyczy zwięk-
szenia wynagrodzeń dla nauczycieli, przewi-
dzenia kwoty na wynagrodzenia nauczycieli. To 
wzrost od 1 stycznia 2022 r. o kwotę 6 miliardów 
500 milionów zł – kosztem wpłat z zysku Narodo-
wego Banku Polskiego w wysokości 3,5 miliarda zł 
i kosztem zmniejszenia poz. 29 w ramach rezerw 
celowych, dotacji i subwencji o 3 miliardy zł.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki nr 1 w zesta-

wieniu?
(Głos z sali: 3 senatorów na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt na sali.)
I proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z  sali: 5 senatorów głosowało za, 4 – 

przeciw, nikt się nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Poprawka nr 2.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka nr 2 w skrócie dotyczy zwiększe-
nia środków przeznaczonych na subwencję na 
naukę języków mniejszości narodowych o  39 
miliardów 800 tysięcy…

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Milio-
nów.)
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Milionów, przepraszam.
…Kosztem utworzenia puli środków z podat-

ku od towarów i usług w wysokości 19 milionów 
900 tysięcy zł i analogicznie – z podatku akcy-
zowego.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
To jest poprawka, która przywraca tę wartość 

do poziomu, jaki był w przedłożeniu rządowym, 
ale nie likwiduje tej rezerwy, którą posłowie 
wprowadzili w Sejmie, z przeznaczeniem na na-
ukę języka polskiego w  Niemczech. Uważamy, 
że to jakby nie powinno być – ta kwestia doty-
cząca nauki języka polskiego w  innych krajach 
– przedmiotem naszego przetargu w  Senacie, 
jeżeli takie jest stanowisko rządu.

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki drugiej?
(Głos z sali: 3 senatorów.)
3 głosy za. Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt na sali.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 3 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Poprawka… Która teraz?

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka trzecia. Jest to poprawka, która 
zmniejsza wydatki budżetu państwa i  deficyt 

o  6  milionów 400 tysięcy  zł, kosztem części  01 
„Kancelaria Prezydenta  RP”, odpowiednio o  1 
milion 700 tysięcy zł i 2 miliony zł, a także Biu-
ra Polityki Międzynarodowej – o 2 miliony 700 
tysięcy zł.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

W  sprawie tej poprawki chciałbym wstawić 
pewien komentarz. Skonsultowałem to także 
z  panami senatorami Pawłem Arndtem i  Świl-
skim, powiedziałem, że mamy wątpliwości co do 
tej poprawki. Uważamy, że ona, jeżeli miałaby 
być w części, że tak powiem, zgłoszona, to ewen-
tualnie podczas drugiego czytania, ponieważ 
oznaczałaby ona wyraźne ograniczenie możli-
wości czy nawet likwidację Biura Polityki Mię-
dzynarodowej, co, wydaje się, nie byłoby uzasad-
nione. Tak więc jeżeli autorzy tej poprawki będą 
zdecydowani, żeby wykorzystać inne elementy 
z tej poprawki lub jeszcze raz powtórzyć tę samą 
poprawkę już w  drugim czytaniu, jeżeli będą 
tego chcieli, to można byłoby wtedy to zrobić. 
Wydaje się, że teraz są wątpliwości w tej materii.

Stanowisko rządu?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania nad tą po-
prawką.

Kto jest za przyjęciem poprawki?
(Głos z sali: Nikt.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 5 senatorów na sali.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: Nie było głosów za, 9 senatorów 

głosowało przeciw, nikt się nie wstrzymał.)
Poprawka nie otrzymała poparcia komisji.
Poprawka czwarta.
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GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka czwarta to poprawka, która prze-
widuje środki dla Kancelarii Senatu na tzw. 
część polonijną w  ramach dotacji i  subwencji 
w wysokości 77 milionów 529 tysięcy zł kosztem 
części  16 „Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 
i  części „Sprawy zagraniczne”. Ta poprawka 
jest alternatywna wobec poprawki piątej, więc 
przyjęcie poprawki czwartej powinno jak gdy-
by wskazywać na wykluczenie poprawki piątej, 
która również przewiduje środki dla Kancelarii 
Senatu – tam akurat jest zwiększenie o 10 milio-
nów zł – na tzw. cel polonijny.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Dziękuję bardzo.
Proszę bardzo o stanowisko rządu.

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania nad poprawką 
czwartą.

Kto jest za przyjęciem poprawki czwartej?
(Głos z sali: 3 senatorów na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie.
Wobec tego nie głosujemy nad poprawką pią-

tą, bo została ona wykluczona poprzez przyjęcie 
poprawki czwartej.

Poprawki szósta i siódma…

(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: Po-
prawki szósta i siódma, Panie Przewodniczący, 
już zostały…)

…zostały już przegłosowane, one były alter-
natywne.

A teraz poprawka…
(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 

w Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: Po-
prawka ósma.)

Poprawka ósma.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

To poprawka Komisji Zdrowia. Poprawka 
ósma ma na celu dodanie nowej rezerwy celowej 
„Środki na dofinansowanie lecznictwa psychia-
trycznego dzieci i  młodzieży”, z  kwotą dotacji 
i  subwencji 100 milionów  zł, kosztem zmniej-
szenia o tę kwotę wydatków bieżących jednostek 
budżetowych w  części  16 „Kancelaria Prezesa 
Rady Ministrów”.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki ósmej?
(Głos z sali: 3 senatorów na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie wyników.
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(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 
nie wstrzymał.)

Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Poprawka nr 9.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka dziewiąta dotyczy skreślenia prze-
pisu przewidującego przekazywanie w  ramach 
rekompensaty skarbowych papierów wartościo-
wych jednostkom publicznej radiofonii i telewizji.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem poprawki dziewiątej?
(Głos z sali: 3 senatorów.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie komisji.
Poprawka nr 10.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Poprawka dziesiąta ma na celu dofinansowa-
nie Europejskiego Centrum Solidarności kwotą 

dotacji 4 milionów zł, kosztem środków pocho-
dzących z  części  24 „Kultura i  dziedzictwo na-
rodowe”.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Stanowisko rządu w tej sprawie?

SeKretarz Stanu  
W miniSterStWie FinanSóW 
sebastian sKuza 

Stanowisko rządu jest negatywne.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania.
Kto jest za przyjęciem tej poprawki?
(Głos z sali: 3 senatorów na sali.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2 senatorów.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie wyników.
(Głos z sali: 5 głosów za, 4 – przeciw, nikt się 

nie wstrzymał.)
Poprawka otrzymała poparcie.
I poprawka…

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

To wszystko, bo poprawka jedenasta była 
wykluczona przez przyjęcie poprawki nr 8, po-
prawki panów senatorów.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Słusznie.
W ten sposób zakończyliśmy głosowania nad 

poprawkami, które zostały złożone.
Należałoby wyznaczyć jakiegoś senatora 

sprawozdawcę w tej sprawie…
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(Senator Grzegorz Bierecki: Jeszcze całość.)
Aha, jeszcze całość, głosowanie nad przyję-

ciem ustawy wraz z poprawkami.
(Senator Grzegorz Bierecki: Wniosek mniej-

szości teraz czy za chwilę?)
To za chwileczkę, jak przegłosujemy wniosek 

o przyjęcie ustawy wraz z poprawkami.
Kto jest za przyjęciem ustawy wraz z  po-

prawkami?
(Głos z sali: 3 senatorów.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 2 senatorów.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie łącznych wyników.
(Głos z sali: 6 głosów za, 2 – przeciw, 1 sena-

tor się wstrzymał.)
Dziękuję bardzo.

Senator 
GrzeGorz bierecKi 

Panie Senatorze, mam wniosek mniejszości, 
wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Ale takiego wniosku nie było w ogóle. Nie był 
zgłoszony taki wniosek.

Senator 
GrzeGorz bierecKi 

W dotychczasowej praktyce było tak, że robi-
liśmy to na posiedzeniu komisji.

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: No nie, 
ale żeby można było głosować nad poprawka-
mi… Było to po zakończeniu głosowania…)

To nie jest poprawka, to jest wniosek o…
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Ale to jest 

wniosek, wniosek…)
Wniosek o  przyjęcie bez poprawek. To nie 

jest poprawka.
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: To znaczy 

ja się nie upieram, tylko…)
To nie jest poprawka. W ubiegłym roku robi-

łem to samo.
(Wypowiedź poza mikrofonem)
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Proszę?)

(Wypowiedź poza mikrofonem)
W ubiegłym roku…
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Ja się nie 

upieram. Jeżeli…)
W ubiegłym roku składałem taki wniosek na 

posiedzeniu komisji, tak że…

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Panie Senatorze, jeżeli to jest możliwe, to ja 
absolutnie się nie spieram. Jestem trochę zasko-
czony, bo…

(Senator Grzegorz Bierecki: Rok temu było 
to możliwe. Nic się w regulaminie nie zmieniło 
w tej części).

Dlatego mówię, że nie upieram się. Wydaje 
się tylko, że takie wnioski… Czyli to nie może być 
wniosek mniejszości…

(Głos z sali: Trzeba go procedować, tak. Musi-
my głosować nad wnioskiem senatora.)

(Wypowiedzi w tle nagrania)
Bo taki wniosek powinien być poddany gło-

sowaniu…
(Głos z sali: Ale wcześniej powinien…)
(Głos z sali: Nie, to nie ma znaczenia.)
(Głos z  sali: Pan senator powinien złożyć 

wniosek…)
Musi pan złożyć wniosek o przyjęcie ustawy…

Senator 
GrzeGorz bierecKi 

Nie, nie, przepraszam bardzo. Przepraszam 
bardzo… Składam wniosek mniejszości popar-
ty przez senatora Mroza o przyjęcie ustawy bez 
poprawek – i  takie sprawozdanie mniejszości 
będę przedstawiał.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 
Ale czy tego wniosku nie powinniśmy prze-

głosować?

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

To znaczy moim zdaniem, Panie Senatorze, 
najpierw powinien być przegłosowany wniosek, 
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np. pana senatora, o  przyjęcie ustawy bez po-
prawek. Jeżeli komisja go odrzuci i wniosek nie 
przejdzie, to wtedy będzie to wniosek mniejszo-
ści.

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: No do-
kładnie. Tak mi się wydaje.)

To taka kwestia proceduralna.

Senator 
GrzeGorz bierecKi 

Proszę bardzo. Jeżeli chcecie zastosować 
w tym roku taką procedurę, to proszę bardzo.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Ale według mnie tak było zawsze. To znaczy…
(Senator Grzegorz Bierecki: Proszę bardzo.)
Składa pan wniosek o  przyjęcie ustawy bez 

poprawek?
(Senator Grzegorz Bierecki: Tak jest.)
Wydaje mi się po prostu, że każdy wniosek 

musi być przegłosowany, żeby…
(Senator Grzegorz Bierecki: Proszę bardzo…)
…mógł stać się np. wnioskiem mniejszości. 

Nie ma innej możliwości.
Czyli jest wniosek o…
Jeszcze ktoś? Senatorze?
(Głos z sali: Pan senator Arndt.)
Pan senator Paweł Arndt.

Senator 
Paweł arndt 

No, ja w tej chwili mam wątpliwości. To zna-
czy taki wniosek powinien być przegłosowany 
przed głosowaniem w sprawie całości, a myśmy 
już przyjęli budżet z poprawkami.

Senator 
GrzeGorz bierecKi 

Bardzo przepraszam, ale ja przed głosowa-
niem w sprawie całości zadałem panu przewod-
niczącemu pytanie, kiedy mam złożyć ten wnio-
sek. I pan przewodniczący poinformował mnie, 
że po tym głosowaniu.

(Senator Paweł Arndt: To się zgadza, tak.)
(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Okej. Do-

brze, tak…)
Tak więc ja postępowałem zgodnie z instruk-

cjami pana przewodniczącego.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Po prostu zawsze do tej pory… To znaczy nie 
mówię już o przypadku ustawy budżetowej, ale 
praktyka zawsze była taka, że na posiedzeniu 
komisji był zgłoszony wniosek o przyjęcie usta-
wy bez poprawek. Prawda? I  taki wniosek za-
wsze był przegłosowany jako pierwszy. Jeżeli ten 
wniosek przechodził, to wtedy już nie głosowali-
śmy nad poprawkami. Tutaj jakby takiego wnio-
sku nie było… Ale przyjmujemy go, rozumiemy, 
że taka była intencja. Nie komentuję tego, z  ja-
kich powodów tak się nie stało.

Głosujemy nad wnioskiem…
(Senator Grzegorz Bierecki: Dziękuję bardzo.)
…o  przyjęcie ustawy bez poprawek, chociaż 

uważam, że on powinien być przegłosowany – 
jeżeli już – jako pierwszy, bo taka jest zasada.

Od razu bym prosił pana mecenasa, żeby 
sprawdzić, czy rzeczywiście w  poprzednich la-
tach było tak, jak tutaj sugerował pan senator.

GłóWny LeGiSLator  
W Biurze LeGiSLacyjnym  
W KanceLarii Senatu 
sławomir szczePańsKi 

Panie Przewodniczący, jeżeli można…
Oczywiście zasady powinny być takie, że 

szerszy jest wniosek o przyjęcie bez poprawek, 
ale jeżeli była taka sytuacja, że pan senator wcze-
śniej sygnalizował zgłoszenie wniosku – ja tego 
nie słyszałem – to jednak tutaj bym się zastana-
wiał, czy po prostu nie uwzględnić tego w drodze 
odstępstwa.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

Przystępujemy do głosowania nad wnio-
skiem o przyjęcie ustawy bez poprawek.

Kto jest za przyjęciem ustawy bez poprawek?
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(Głos z sali: 2 senatorów.)
Kto jest przeciw?
(Głos z sali: 3.)
Kto się wstrzymał od głosu?
(Głos z sali: Nikt.)
Proszę o podanie wyników.
Bo teoretycznie mógłby tu być pat.
(Głos z sali: No.)
Ze względu na to, że państwo nie postawili-

ście tego wniosku w  odpowiednim momencie, 
mogłoby dojść do sytuacji, która byłaby po pro-
stu…

(Głos z sali: 4 głosy za, 5 – przeciw, nikt się 
nie wstrzymał.)

I w tym momencie dopiero…
(Senator Grzegorz Bierecki: W  tej sytuacji 

składam wniosek mniejszości…)
…możecie panowie złożyć wniosek mniejszo-

ści.

Senator 
GrzeGorz bierecKi 

Składam wniosek mniejszości, poparty przez 
pana senatora Mroza.

PrzeWodniczący 
K azimierz Kleina 

No oczywiście.
Ale jestem przekonany, że co do zasady wnio-

sek o przyjęcie ustawy bez poprawek powinien 
być pierwszym wnioskiem przegłosowanym 
w  cyklu wszystkich głosowań. Jestem o  tym 

przekonany. Wydaje mi się, że tutaj zrobiliśmy 
pewne odstępstwo od praktyk, które były do tej 
pory stosowane, że już…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
No, cel osiągnęliście, Panowie, ale wydaje się, 

że już po przegłosowaniu poprawek nie można 
stawiać wniosku – tj. nie powinno się, o, tak po-
wiem, bo myśmy jednak zdecydowali, że można 
– o przyjęcie ustawy bez poprawek. A myśmy już 
przegłosowali przyjęcie ustawy budżetowej z po-
prawkami.

Dobrze. To teraz jeszcze…
Senatorem sprawozdawcą wniosku mniej-

szości będzie senator Bierecki.
(Senator Grzegorz Bierecki: Tak jest.)
(Senator Paweł Arndt: A całości – pan prze-

wodniczący Kazimierz Kleina.)
Chętnie się tej sprawy podejmę.
Tak że jeżeli nie ma sprzeciwu w stosunku do 

obu sprawozdawców – a nie widzę sprzeciwu – 
to przyjmujemy.

Kończymy prace nad budżetem na tym eta-
pie.

Dziękuję bardzo panu ministrowi i towarzy-
szącym panu ministrowi osobom, dziękuję tak-
że przedstawicielom innych instytucji, w  tym 
przedstawicielom Kancelarii Prezydenta, za 
obecność na posiedzeniu komisji.

To na pewno nie kończy naszej pracy – w tym 
sensie, że pewnie będą się jeszcze pojawiały ja-
kieś inne poprawki podczas posiedzenia plenar-
nego i  wtedy będziemy ponownie się zbierali. 
A więc prosimy o pomoc w pracy nad budżetem 
do zakończenia tych prac w przyszłym tygodniu. 
Dziękuję wszystkim.

Zamykam posiedzenie.

(Koniec posiedzenia o godzinie 17 minut 35) 
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